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Százezer látogató a Ba®aMá&cm
A Balaton után a legnagyobb idegenforgalmi központunk lett 

az aggtelek-jósvafői barlangvidék
A p asz te llzö ld  tó  gyengé

den redőzött tükrén hervadó 
szeptemberi fények, a kicsiny 
»tengerszem«-ből zuhatagosán 
kiszakadó hegyipatakban vö
rössel pettyezett ezüstös piszt
rángok játszanak. A sötét bar
langüregből előbuggyamó Jós- 
va-forrás gyors vize mély 
völgy alján  fu t végig, s a tö
m ött lomberdővel fedett völgy
főben szinte alpesi turistaház
ként helyezkedik el három 
szög alakú, faberakásos hom
lokzatával a  Tengerszem Szál
ló. Előterében tarka sátorvá
ros, rózsaszín, zöld, meg kék 
sátorházakkal; főutcáján ágy- 
nem űtváltó szobalányok sü- 
rögnek-forogmak, a  lakók va
lahol a  cseppkőbariangok la 
birintusaiban csodálják a 
föld a la tti világ szépségeit.

A szálló előtt, a  hegyoldal
ba vágott szerpentinúton 
autóbuszok hosszú sora tábo
rozik. A m enetrendszerű já 
ratok kocsijai m ellett külön- 
buszok Budapestről, Ózdról, 
Miskolcról, Debrecenből; az 
egyik Ikarus szovjet csopor
to t hozott, a  m ásik lengye! tu 
ristákat, sa já t teherautóikon 
szövetkezeti parasztok érkez
tek. A barlangbejárat előtt 
parlwröó m agánautók között 
i t t  is, o tt is külföldi rendszá
mú kocsik szoronganak. U ta
saik a  m agyar Hádesz óriási 
csarnokaiban, titokzatos fo- 
lyosóin követik a túravezetőt, 
m érhetetlen sziklaboltozatok 
alatt, hol lépten-nyomon szín
pompás cseppkőalakzatok, szi- 
várványos csillogású, hófehér, 
sárgás, meg narancsvörös kő
csapok, függönyök, oszlopok, 
kővéderm edt zuhatagok, me
seszerű cseppkőfantomok nyű
gözik le az alvilágjárót. Az 
öreg Baradla a  látogatók szá
zait fogadja naponta.

M icsoda fejlődés, micsoda 
nagyszerű előrelendülés ta 
núja az em ber Aggtelek-Jós- 
vafón! Az utóbbi években si
kerü lt végre kiemelni évszá
zados elhanyagoltságából a 
világ egyik legszebb és leg
értékesebb természetvédelmi 
területét, Európa legnagyobb 
cseppkőbarlang-rendszerét.

Hosszú ideig szinte megköze
líteni is alig lehetett. A hozzá
vezető hepehupás, gidres- 
gödrös országutak tönkretet
tek  autót, autóbuszt; aki fél
te tte  kocsiját, feleútról visz- 
szafordult. Toldozták-foldoz- 
ták  a  harm ad-negyedrangú 
u takat, hosszaibb-rövidebb idő
re  járhatóvá tették, de mégis 
merész kaland volt egy aggte
leki autós utazás. Az idén az
tán  elkészült a Miskolc—Ede- 
lény—Jósvafö közti pormen
tes aszfaltút, s ezzel e lháru lt a 
a  legfőbb akadály az autós 
idegenforgalom elől. Jósvafö 
és Aggtelek között pedig épp 
most épül 70 m illió forintos 
költséggel a  modem , új or
szágút. Egész hegyoldalakat 
nyesnek le, hogy helyet csi
náljanak  a  széles, korszerű 
autóútnak, am ely nagy ívű 
szerpentinekkel kanyaipg á t  
a  karsztvidéken.

Az új utaló épp a  legjobb 
időben készültek el, közben 
ugyanis hatalm as m értékben 
felszökött a  barlangvidék ide
genforgalma. A  felszabadu
lás előtt évente 5000— 6000 lá
togatója volt Aggteleknek, az 
elm últ esztendőben viszont 
a barlanglátogatók száma 
meghaladta a százezret, s kö
zülük tizenötezer külföldi 
volt. Ezzel a  Balaton után a 
legnagyobb idegenforgalmi 
központunk le tt Aggtelek-Jós- 
vafő. Az Ibusz 56 m enetjegy
irodája on tja  a  látogatókat, 
hetenként 15—20 autóbusz-kü
lönjárato t küldenek, s  van 
olyan vasárnap, hogy 40 Ika
rus táborozik a  barlangbejára-
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toknál. Az egyre növekvő 
számú iskoláscsoportok mel
le tt nagym értékben megsza
porodtak a m unkás- és a pa
rasztlátogatók. Az idén m ár a 
barlangjárók m integy 20 szá
zaléka szövetkezeti parasztok 
és állam i gazdasági dolgozók 
közül kerü lt ki, s  ők adják  a 
leghálásabb közönséget, ők 
érdeklődnek a legélénkebben 
és leglelkesebben a  cseppkővi
lág kialakulásának titkai fe
lől.

Az id e g en fo rg a lm i lé te s í t
m ények  igyekeznek lépést 
ta rtan i az egyre növekvő lá
togatottsággal. A Tengerszem 
szállót ötmillió forintos költ
séggel teljesen korszerűsítet
ték: központi fűtéses, hideg
melegvizes, m odernül beren
dezett szobáival vetekszik a 
legjobb külföldi luxushotelek
kel. A jósvafői Tengerszem és 
az aggteleki Barlang szálló, 
két sátortáborával együtt, több 
m in t 400 vendég elhelyezését 
tu d ja  biztosítani, de m a m ár 
ez is kevés. Ezért indultak 
meg Aggteleken egy 300 sze
m élyes ú j nagyszálló létesíté
sének előm unkálatai. M ár épül 
hozzá a  vízvezeték: ö t kilomé
terrő l nyom ják fel Aggtelek
re  egy bő karsztforrás vizét, 
am ely az új szállón kívül a 
község ellátását is biztosítani 
fogja.

A nagy arányokban megin
dult fejlesztés annál indokol
tabb, m ert az utóbbi évtized
ben az Aggtelek-hegység a 
Föld egyik legnagyobb bar
lang-centrumává nőtt. 1952 
óta a  fáradhata tlan  Jakucs 
László és lelkes kutatótársai 
öt újabb óriás-barlangrend
szert tá rtak  fel, úgyhogy ma 
már 40 kilométer hosszúság
ban követik  egymást a csepp
kővilág föld alatti járatai. S a 
kutatások m egállás nélkül 
folynak tovább. Jakucs most 
halad egyre beljebb a Barad
la a la tt 40 m éterrel mélyeb
ben húzódó úgynevezett Alsó
barlang sziklafolyosójában, s 
remény van rá, hogy a  közel
jövőben egy még ism eretlen 
cseppkőország tá r ja  ki kapuit 
a merészen behatoló ember 
előtt.

A véa Baradla is újjászüle
tik  közben. A jósvafői ág ezen 
a té len  négymillió forin t költ
séggel teljesen korszerű vilá
gítást kap. A  m ár elavult ref
lektorok helyett, re jte tt fény
forrásokkal, higanygőzlám
pákkal és fénycsövekkel 
árasztanak káprázatos fényt 
a roppant m éretű sziklaku
polák a la tt sorakozó kőcso
dákra, s  a  legmegragad óbb 
cseppkőalakzatokat fényor
gona borítja be folyton válto
zó színhatásaival. így bonta
kozik m ajd  ki teljes pom pájá
ban  a tündéri mesevilág.

A b a r la n g v a sú t terve is 
elkészült m ár, s a  folyamatban 
levő nagyobb beruházások 
végrehajtása u tán  sor kerül 
gyors megépítésére. A hét- 
kilom éter hosszú baradlai fő
ágon gyalog igen fárasztó vé
gigvándorolni, ezért különö
sen az iskoláscsoportok nem  is 
vállalkoznak rá. A barlang- 
vasút 70 perc a la tt viszi m ajd 
végig u tasait aggteleki végál
lomásától Jósvafőig a Baradla 
villanyfényben úszó folyosóin 
és term ein. Akkumulátoros 
bányamozdony vontat m ajd 
egy nyito tt kocsikból álló 
szerelvényt, am elyen 100—200 
látogató foglalhat helyet. Az 
első kocsiban ülő idegenveze
tő hangszórón ism erteti a las
san elvonuló cseppkőalakza
tokat, s az utasok te ljes kénye
lem ben csodálhatják végig 
a barlangi főág ezer színű és 
form ájú nevezetességeit. Ha 
ez a föld alatti mesevonat 
megépül, újabb tíz- és tízez
rek  előtt táru lhatnak  fel a 
B aradla felbecsülhetetlen é r
tékű term észeti kincsei.

Az 1952-ben felfedezett Bé
ke-barlang valószínűleg kü
lönleges gyógyító hatása m iatt 
lesz rövidesen nagyhírű. Rend
kívül párás, teljesen pormen
tes és gazdag mészsó-tartal- 
mú levegője jelentős m érték
ben elősegíti a  légutak huru- 
tus betegségeinek, különösen 
a tüdőasztm ának a gyógyulá
sát. K ét év óta működik a 
barlang m ellett a bányász- és 
kohászszakszervezet 12 ágyas 
kísérleti gyógyüdülője, amely 
m áris igen figyelemreméltó 
eredm ényeket é r t  el. A há

rom hetes kú rára  beutalt bete
gek naponta 4—5 órát tölte
nek nyugágyakon a barlang 
egyik cseppkődíszes termében, 
kristálytiszta, föld alatti pa
tak  partján , s 70—75 százalé
kuk gyógyultan távozik Jós- 
vafőről. Operaénekesek ke
zelték ki a  barlangban né
hány nap a la tt m akacs hang
szalaggyulladásukat, s olyan 
betegek, akik  évek óta kar
székben éjszakáztak, m ert 
fekve csillapíthatatlan ful- 
ladási roham ok kínozták őket, 
ú jra  m unkabírókká váltak  s 
m a akár hegyet is másznak. 
A kis gyógyüdülőbe az ózdi 
kórház belgyógyászati osztálya 
ad beutalást, egyelőre ugyan 
csak igen korlátozott számban, 
de a  kísérletek befejezése 
után egy nagy befogadóképes
ségű klímaszanatórium meg
építését tervezik. Ennek per
sze előfeltétele a  Béke-bar
langhoz vezető másfél kilomé
teres földút kiépítése; ha ez 
megtörténik, az idegenforga
lomba is m ind járt be lehet 
kapcsolni a gyémántos csillo
gású, csipkefinomságú csepp
kövekkel ékes, föld alatti ví
zesések csobogásától hangos, 
tízkilom éter hosszú, új bar
langot.

A sok-sok évtizedes mozdu
latlan  pangás u tán  az aggte
lek-jósvafői barlangvilág a 
fejlődés jelentős szakaszába 
jutott. A  megkezdett és te rv 
be vett beruházások végrehaj
tása során olyan ku ltu rá lt ide
genforgalmi központ alakul 
ki a  m agyar karsztvidéken, 
am inek nemigen lesz párja  
Európában.

Antalffy Gyula

A  R E P Ü L Ő  H Á Z  
É S  A  4 0  0 0 0  L E I

E gész nap  a  várost já r
tam. M eglátogattam a Tavaszi 
Körzetet is, ahol Órásul Sta- 
lin, a  rom ániai Sztálinváros 
egyik új lakónegyede épül. 
Tavaszi Körzet. M ennyire il
lik  hozzá a  név. Friss, tavaszi 
színekbe öltözött háztömbök, 
ahogyan itt  mondják, blokkok 
követik egym ást festői és még
is praktikus elrendezésben. És 
m ennyi ötlet. Az egyik házon 
trapezoid form ájú erkélyek, a 
m ásik házsor vonulata enyhén 
homorú ívben hajlik. Nem va
lami öncélú form akeresés ez. 
K im utatták, hogy az erkélyek, 
a lakások így kap ják  a legtöbb 
napfényt, gondos számítások 
term ékenyítették meg a ter
vezők form aterem tő fan tá
ziáját.

Órásul Stalin két építőjével 
töltöttem  az estét. A Hotel 
Carpati pazarul berendezett 
étterm ének karzatán ültünk 
vacsora után. s a  táncolókat 
néztük. Érdekeltek terveik, 
gondolataik, ábrándjaik. Elő
ször N inna Gheorghe szólalt 
meg. Most végezte a techni
kumot, első m unkáin dolgozik, 
s m érnöknek készül. Lakóhá
zakat szeretne építeni. Sok 
fénnyel, a mai em ber igényei
nek megfelelő elrendezésben, 
beépített bútorokkal, tetőte
rasszal s úszómedencével.

Ezekután kissé meglepett, 
am ikor m ásik beszélgető part
nerünk, Ion Gábor, a város 
lakásépítkezéseinek igazgató
főmérnöke, a délelőtt lá to tt 
házak tervezője így fűzte to
vább a szót:

— Én a reális tervek  em
bere vagyok. De a jövő, és 
nem is távoli jövő lakása egé

szen másmilyen. Repülő háza
kat szeretnék építeni, amellyel 
ott telepszik meg az ember, 
ahol éppen kedve ta rtja , vagy 
ahová a hivatása küldi. Ha 
akarja, ég és föld között lebeg, 
éjszakára felszáll a hegytetőre, 
vagy leszáll a folyó mellé.

Fantaszta ez az atlétater
metű, még nem  is egészen 
negyvenéves férfi? Nem lehet. 
A délelőtt lá to tt házak másról 
beszélnek. És alig fejezte be 
előbbi gondolatait, valósággal 
izgatottan tudakolta: mennyibe 
kerül Magyarországon egy 
kétszoba-összkomfortos lakás 
építése? M ert a  repülőház az 
álm ai közé tartozik. De a  lakó
ház-építés költségeinek csök
kentése, m int mai, közvetlen, 
legsürgősebb dolga, foglalkoz
ta tja , izgatja és nemcsak őt, 
hanem  a rom ániai építkezések 
részvevőit, százakat és száz
ezreket.

Százezreket, m ert a lakó
házak építése Romániában 
közügy lett. Ez a problém a 
kilépett a tervezőirodák helyi
ségeiből a gyűléstermekbe, s 
a gyűléstermekből szétáradt 
mindenfelé, a lakóházakba, az 
üzemekbe, az utcákra. Ho
gyan? Mielőtt egy-egy építke
zéshez hozzálátnak, a rajoni, 
városi képviselők választói 
körzetükben, üzemekben meg
beszélik a terveket az embe
rekkel. És hogy ezt meny
nyire komolyan veszik, 
meglátszik abból, hogy a 
gyűléseket meg sem ta rt
ják, ha azokon meg nem 
jelenik a családfőknek leg
alább a kétharm ada. Amikor 
az em berek megismerik és

Milyen feladatok várnak  
a  m ezőgazdasági kutatókra

Mezőgazdasági kísérleti 
intézeteinkben, tangazdasá
gainkban több ezer kutatási 
tém ával foglalkoznak. Ha 
megnézzük ezeket a tém ákat, 
m egállapíthatjuk, hogy kuta
tóink többsége a legfonto
sabb feladatok megoldását 
tűzte maga elé. V annak azon
ban még olyan kísérletezések 
is, am elyek kis jelentőségű 
részletfeladatok megoldására 
irányulnak. S vannak olyanok 
is, amelyek csak sok-sok év 
m úlva hoznak eredményt. Ma 
a kutatóm unka értékm érője az, 
hogy az ú j kísérleti eredmé
nyeket m ilyen gyorsan lehet a 
gyakorlatban megvalósítani, 
elterjeszteni

A  Földművelésügyi Minisz
térium ban felkerestük Pető- 
házi Gábor miniszterhelyettest, 
aki a kísérleti intézetekben és az 
állami gazdaságokban folyó 
kutatóm unkák elvi irányítását 
végzi, hogy tájékoztasson ben
nünket: m ilyen  kutatási té
mákra kell a legnagyobb 
súlyt helyezni a jelenlegi új 
körülm ények között?

Sakktáblaszerű művelés 
a domboldalakon

A m iniszterhelyettes elmon
dotta, hogy az elkövetkező 
években a  talajerózió elleni 
védekezés módszereinek a  ki
dolgozása az egyik igen fontos 
feladat. Szántóterületünk 25 
százalékát az erózió ■pusztítja  
és eddig még nem  sikerült ol
csó és jó védekező eljárásokat 
kikísérletezni. Sokat ígérő 
módszer, hogy a domboldala
kon a különböző növényeket 
sakktáblaszerűen helyezik el. 
Ezáltal csökken a term őréteg 
lemosódása.

A régi vetésforgó rendszerek 
szerinti gazdálkodás megvál
toztatása is égető feladatként 
jelentkezik napjainkban. A 
mezőgazdasági nagyüzemeink 
sokkal jövedelmezőbben tud
nának gazdálkodni, ha rész
leges monokulturális term e
lést folytatnának, vagyis, ha 
a jelenlegi 30— 40 növény he
lyett a táj jellegének legin
kább megfelelő 8— 10 növényt 
termesztettének csak.

A  jövőben az öntözéses gaz
dálkodást egyre nagyobb te
rületen szeretnénk megvaló
sítani. Ehhez az szükséges, 
hogy tovább csökkenjen az 
öntözőberendezések előállí
tási költsége, s  hogy szakem- 

I béreink ne m ondjanak le az

egyszerű, olcsó öntözési for
m ák alkalmazásáról.

A z idén 300 000 holdon ve
tünk bőtermő olasz és szovjet 
búzafajtákat, az ötéves terv  
végére pedig m ár 800 000 hol
don. Ezek a búzafajták 6—7 
mázsával terem nek többet, 
m ip t a jelenlegi köztermesz
tésben levők, de azért a  ku 
tatóintézeteknek ezután is fi
gyelemmel kell kísérni te r
mesztésüket, viselkedésüket a 
különböző viszonyok között 
A jó  minőségű bánkúti búza 
továbbfejlesztése is feladat
ként áll a  kutatók előtt. Te
gyék jobban term ővé és gépi 
ara tásra alkalm asabbá. A z  
ú j búzafajták elterjesztésével 
elérjük, hogy a jelenlegi 2,5 
millió hold gabona vetésterü
letünk kétm illió holdra csök
kenjen. A  felszabadult félm il
lió holdat takarm ányterm esz
tésre kell felhasználni, m ert az 
állattenyésztés tervezett fej
lesztése ezt megkívánja.

A tízmilliós 
sertésállományért

Az állattenyésztés te rén  a 
legfontosabb kutatási tém át 
lényegében az határozza meg, 
hogy hazánkban igen magas, 
49 kiló az egy főre eső hús- 
fogyasztás, s  ennek a m ennyi
ségnek több m in t o fele sertés
hús. B ár rendkívül fontos a 
szarvasm arhatenyésztés, most 
mégis a sertéstenyésztési ku
tatásokat, az új hizlalási mód
szerek kidolgozását kell az 
első helyre állítani.

A jelenleg tenyésztett sok 
sertésfajtából a legjobbakat 
kell kiválasztani és elszaporí
tani. Tovább kell nem esíteni 
a kiváló lárs hússertés-fajtát 
és a jobb állom ány kialakítá
sa érdekében svéd tenyészka
nokat kell behozni. A  cél az, 
hogy az ötéves terv végére 
tízmilliós, jó fajtákból álló 
sertésállománnyal rendelkez
zünk.

A  szarvasm arhatenyésztés
ben az ősi m agyar ta rk a  to
vábbfejlesztése a  legfonto
sabb. A  kutatók ennél a fa j
tánál tudnak leghamarabb jó 
erei nényeket elérni a hús- és 
a tejhozam  növelésében. 
Egyéb keresztezésekkel ki
sebb m értékben foglalkoznak. 
El kell szaporítani a  sárga- 
m agyar tyúkokat, de továbbra 
is feladat m arad  a gyorsab
ban növő, még több to jást adó 
új fa jták  kinemesítése.

A közeli években sok gyü

mölcsöst és szőlőt telepitünk. 
Folytatjuk a történelm i borvi
dékek rekonstrukcióját, de 
nagy területen telepítünk sző
lőt a  homokos vidékeken is. A 
cél az, hogy necsak első osz
tályú, s  viszonylag magas ön
költséggel term elt borunk le
gyen bőven, hanem  term el
jü n k  elegendő jó minőségű, ol
csó asztali borokat is. A  ho
mokos területeink erre  ki
válóan alkalm asak és ku ta
tóinktól várjuk, hogy megke
ressék, illetve kikísérletezzék 
az e rre  a  célra legjobban meg
felelő fajtákat.

Ki kell dolgozná a karónél
küli, új telepítési rendszere
ket is, am elyek lehetővé te 
szik a  szőlőművelés gépesíté
sét. A  kordonos rendszer elég 
jól bevált, s ezért ahol lehet, 
ezt kell alkalmazni a z -ú j te
lepítéseknél. A  gyümölcsösök 
létrehozásánál pedig azt kell 
szem előtt ta rtan i a  kutatók
nak, hogy egy holdon minél 
több fa  legyen, de azért a  gé
pesítést ez mégse akadályoz
za.

Gyorsabban elterjeszteni 
az új növényeket

Meg kell változtatni a  ve- 
tőmagszaporítás eddigi mód
szerét. M a az a  helyzet, ha a 
kutatóintézetben kinemesíte
nek egy új, bőven term ő nö
vényt, azt csak 3—4 év m úl
va kezdik elszaporítani, m i
után  a növény m egkapta az 
állam i minősítést. A  jövőben, 
ha egy új jó növényfajtát ki
kísérleteznek, az intézetek  
azonnal kezdjék m eg vető
magjának elszaporítását.

A  jövőben sokkal jobb kap
csolatot kell létrehozni a ku 
tatóintézetek és az állam i gaz
daságok között. A z eddigiek
nél bátrabban és gyorsabban 
vegyék át a gazdaságok az új 
tudományos eredményeket, 
termelési eljárásokat. S m i
után azok beváltak, azonnal 
ad ják  á t  tapasztalataikat a 
termelőszövetkezeteknek.

Petőházi Gábor miniszter- 
helyettes tájékoztatója végén 
rám utato tt arra, hogy m a még 
sokan lebecsülik és nem  ta r t
ják  tudom ánynak az üzem- 
szervezést. Ezen sürgősen vál
toztatni kell. M inden kísérleti 
intézetben az üzemszervező 
ku tatásnak egyenrangúnak 
kell lennie a nemesítéssel és 
a ta lajjavítási kutatásokkal.
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helyeslik a  terveket, egyúttal 
részt vállalnak az építésből. A  
szakm unkán kívül a lakóházak 
építésénél úgyszólván mindent 
önkéntes társadalm i m unkával 
végeznek el. Csak S talin-tar- 
tom ányban ez év első hat hó
napjában négymillió önkéntes 
m unkaórával tízmillióhárom
százezer leit takarítottak meg 
a  különböző építkezéseknél.

B árm erre já rtam  az ország
ban, m indenütt találkoztam  az 
új, modern blokkokkal és az7 
üres telkekre beépített »plom- 
bákkal«. M arosvásárhelyen, 
am ikor kinéztem  a  hálókocsi 
függönye mögül, első benyo
m ásként új lakónegyed foga
dott. Onestiben, a  régi falu he
lyén modern város épült a  
m űanyaggyárak dolgozóinak. 
Konstanzába utaztam ban az ét
kezőkocsiban megfigyeltem, 
m int kezdtek beszélgetésbe 
vadidegen em berek éppen a 
nagy kikötőváros új építkezé
seiről. Bukarestben egész vá
rosrészek épülnek újjá, rend
kívül gyorsan, nagy lendület
tel.

Já rtam  Floreascában, Buka
rest egyik külvárosában. A 
Floreascai Gödör. Egykor így 
hívták. Szem éttelepek és nyo
m ortanyák vidéke volt. Az 
agyagviskók eltűntek, s helyü
kön virágos, kertes, gyönyörű 
munkásnegyed épült.

Innen a Vörös Grivicára 
mentünk. Így nevezik a  buka
resti vasutasok, a  munkásság 
legforradalm ibb részének lakó
negyedét. M ár felépült lakó
tömbök és lázas építőmunka 
jelzi itt  egy újabb, nagy alko
tás körvonalait. Mintegy húsz
kilom éteres szakaszon- a  város 
északnyugati szélétől be, egé
szen a város szívéig haladó 
útvonal m entén építenek és 
bontanak.

A z  ép ítés  m ellett a bontás 
érdekes, jellemző vonása a  ro
m ániai építkezéseknek. Az 
újjáterem tés lendülete és a  jó
zan megfontolás merész ter
vekre ösztönzi az új városok 
tervezőit. A józan megfontolás 
is, m ert a  közművekkel ellá
to tt területeken nem  akarnak 
m egtűrni egy-két emeletes, 
vagy éppen földszintes háza
kat. A belvárosban járva, kf- 
sér-őm rám utato tt a  zsúfolt, 
alacsony házakkal övezett u t
cákra: "-Néhány év és ez mind 
el fog tűnni.« Századeleji, nem 
éppen rossz állapotban levő 
házak vannak arra. "Ezek e 
bojárok házai voltak — fűzte 
hozzá kísérőm. Kis házak, m a
guknak építették. I tt  a  tervek 
szerint új városnegyed lesz.- 
Az egyik boulevard kis mel
lékutcájából néztem ki az ab
lakon. Feltűnt, hogy a  boule- 
vardon épült új lakóház nem 
éri el a m ellékutca szélét. Kér
désemre jellemző választ kap
tam: a  m ellékutca nagyon kes
keny, a  szemben levő házsort 
le fogják bontani s  helyére az 
új háztól építenek szélesebb 
utcát.

Gyorsan és olcsón építeni: 
Ez a  gondolat nem  volt új Ro
m ániában sem, hiszen a  iakás- 
probléma, m int a  világon m in
denütt, itt is gond. A Román 
M unkáspárt felismerte, hogy 
a lakásépítés nagy nem zeti 
kérdés és kezébe vette ennek a  
problém ának a megoldását. A 
pártkongresszus és m ár 1958 
őszén, a Központi Bizottság

• plénum a határozatot hozott, 
hogy a hatéves tervben 300 000 
lakást kell építeni, tehát hó-

: romszar annyit, m int az előző 
hat évben. Ezzel elérik, hogy

■ a lakásviszonyok jobbak lesz
nek, m int bármely kapitalista

■ országban. Tizenöt év a la tt pe
dig teljesen megoldják a la-

■ kásikérdést, olyannyira, hogy a
• családokban m inden sze m é ly
■ nek külön lakószoba jusson.

És hogy mennyibe kerüljön 
egy lakás? Korábban 65 000, 

i sőt 110 000 lei volt egy kétszo- 
, ba komfortos lakás építési
■ költsége. A párt úgy határo 

zott, hogy nem  kerülhet többe
i 4G 000 leinél. Voltak, akik a 

komfort rovására akarták  a 
. költségeket csökkenteni. De a 

párt ezt nem  tűrte. Jobb m un- 
; kaszervezés, gépesítés, előre

gyártott elem ek és műanyagok
■ felhasználása, a lakosság se- 
. gítsége — ez a járható  út, adta 
; ki a párt a  jelszót.
I És hogy mi történik ennék 
: érdekében röviddel a  kong- 
; resszus után, ebből szerettem 

volna egy kis ízelítőt adni.
Somorjai József
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